
SID 2

En fråga om kön 
och klass
Kvinnor i arbetaryrken drar 
ofta det kortaste strået. 
En kvinna som arbetar i 
vården berättar. 

SID 7
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Vänstern i Örnsköldsvik är en del  
av skriftserien Folkviljan.Vänstern 

i Örnsköldsvik

Förlossnings- 
frågan  hög- 
aktuell
Hösten 2021 hamnade 
förlossningsvården i fokus 
i svensk media. I Väster-
norrland har förlossnings-
frågan länge varit hög- 
aktuell.

SID 6

6 timmars  
arbetsdag 
fungerar 
Flera länder har påbörjat 
arbetet med att förkorta 
arbetsdagen. 6 timmars 
arbetsdag fungerar och 
är möjligt att genomföra 
även i Sverige.

SID 5

Vi har vunnit många 
viktiga segrar för ett mer 
jämställt samhälle. Men 
vi har många strider kvar 
att ta. Det är genom din 
insats tillsammans med 
andra som vi kan bygga 
det jämställda, jämlika 
och hållbara samhället.
 
Vänsterpartiet har för-
slagen som ökar jäm-
ställdheten här och nu. 
Genom höjningen av 
pensionen får de kvinnor 
som byggt landet ett 
tillskott på upp till 1 000 
kronor i månaden. Med 
vår förbättring av sjuk-
försäkringen hjälps vi åt 
att förbättra villkoren för 
de av oss som slitit ut oss 
på jobbet. Dessa segrar 
är enorma för alla oss 
som berörs, men små om 
vi jämför med vad vi som 
rörelse kan åstadkomma 
härnäst.
 
Låt 8 mars, den interna-
tionella kvinnodagen, bli 
dagen då du står upp för 
en feministisk politik som 
förändrar på riktigt. Bli 
medlem i Vänsterpartiet, 
Sveriges enda feministis-
ka och socialistiska parti.

vansterpartiet.se/ 
blimedlem

Ett annat 
samhälle  
är möjligt
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”Sluta  
prata och börja 

agera”
Stora satsningar behövs för att  

utveckla den svenska förlossningsvården  
menar barnmorskan Lina Broberg

Sida 3

Ida Gabrielsson
”Alla ska kunna leva  

ett värdigt liv, hela livet”
sid 4–5
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Här finns vi.
Hör av dig!

Vänsterpartiet
Örnsköldsvik
  
Hemsida: 
ornskoldsvik.vansterpartiet.se 

Facebook:
Vänsterpartiet Örnsköldsvik
Instagram:
vansterpartiet_ornskoldsvik
Bli medlem: 
vansterpartiet.se/bli-medlem

Välkommen att följa eller kontakta 
oss för att se hur vi kämpar för ett 
rättvisare Ånge!

LEDARE

Det är dags att kliva fram, kräva vår rätt och 
stötta varandra. Vi ska protestera och organi-
sera oss. Det får vara nog nu! Undersköterskor 
och vårdare har i många år höjt rösten mot sämre 
arbetsmiljö, minutstyrning och låga löner. Vi har 
krävt fler kollegor och rätt till heltid. Omsorgs-
arbetare stressar och sliter ut sig idag. Vi ger god 
omvårdnad dygnet runt till alla vårdtagare, så de 
kan känna livskvalité och trygghet. Vi är värda 
mer uppskattning, vi vill ha bättre löner och 
arbetsvillkor, inte fina ord. Yrket inom omsorgen 

är samhällsbärande viktigt, utan 
oss stannar Sverige. Våra 

gemensamma problem 
kommer inte att lösa sig 
av sig själva. Solidaritet 
är att organisera sig och 
den enda vägen framåt! 

Cecilia Wendt, 
vårdare och medlem i  

Vänsterpartiet Örnsköldsvik

● För 100 år sedan fick kvinnor rösträtt. Men 
demokratin och rösträtten exkluderade människor 
med fattigstöd, sjukdom och om man hade gått 
i konkurs. Staten begränsade även rösträtten 
för nationella minoriteter. År 1989 tog man bort 
omyndigförklarande av människor och alla fick 
möjlighet att rösta. Demokratin är sårbar och 
formbar, den måste försvaras och utvecklas men 
aldrig ifrågasättas. 

Det är också ett samhällsansvar att bekämpa 
mäns våld mot kvinnor. Många kvinnor kan inte 
lämna destruktiva relationer för att deras ekonomi 
är för dålig. Vi måste uppvärdera kvinnors arbete 
och höja lönerna, eftersom det hör samman med 
arbetet mot våld i nära relationer. Det är viktigt att 
kvinnors erfarenheter tas på allvar, att rättsväsen-
det har kunskap om våld mot kvinnor och att de 
som begår brott döms. Folkbildning och förebyg-
gande arbete i skolan är viktigt för att bryta de 
destruktiva normerna. Vi måste sträva efter att bli 
det trygga samhälle som äldre, barn och kvinnor 
behöver och kan lita på. 

Solidaritet och 
jämställdhet för 
en bättre framtid

”Det är dags att  
kliva fram, kräva 
vår rätt och stöt-
ta varandra. Vi ska 
protestera och  
organisera oss.”

Sara Tredal, 
studerande

– Alla ska erbjudas samma 
möjligheter här i livet, från 

starten av livet till slutet. 
Jag tänker på sjukvård, 
äldreomsorg, skola, 
barnomsorg och boen-

demarknaden. Alla ska få 
ha det bra och få den hjälp 

de behöver oavsett kön, 
etnicitet, sexuell läggning, 
ålder och familjekonstellation.

Ann Olsen, 
studerande:
– Genusmedveten pedago-

gik i skola och förskola. Det 
är viktigt att börja tidigt 

för att bryta invanda 
könsnormer och 
machokulturens påver-
kan på unga killar.

Maya Ödebygd, 
studerande 

– Flickor och kvinnor ska vara 
och känna sig jämlika. Vara 

trygga från övergrepp och 
sexism. MeeToo samt 
bättre lagstiftning är 
avgörande för detta.

FRÅGA 3
Vilken  
jämställdhetsfråga 
brinner du för?
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Det råder inte brist på barnmorskor.
Det råder brist på goda arbetsvillkor så att de stannar 
på sjukhusens förlossningsavdelningar!

KRÖNIKA

I över hundra år har 8 mars va-
rit en dag för feministisk kamp. 
Tidigt handlade det om kvinnors 
rösträtt och om fred. Rösträtten 
är erövrad i flertalet länder, men 
inte freden. 

Nu firar vi att kvinnor i Sverige 
haft rösträtt i 100 år. Både före 
och efter denna milstolpe har 
kvinnor kämpat och vunnit fler 
rättigheter. Att lagarnas formel-
la hinder togs bort räcker inte. 
Kvinnor fick del i rättigheter, 
men de var skapade av och för 
män. Få lagar utgår från kvinnors 
behov. De som finns är desto 
viktigare; kvinnans rätt att själv 
bestämma om abort, markering-
en mot mäns våld genom brot-
tet grov kvinnofridskränkning, 
kravet på samtycke som gör att 
kvinnors kroppar inte längre ska 
förväntas vara tillgängliga för 
sex. Detta är lagar att värna. De 
är viktiga för kvinnors hälsa så-
väl fysiskt som psykiskt, därmed 
också för kvinnors försörjning.

Lönegapet mellan kvinnor och 
män krymper sakta men är fort-
farande dryga 10 procent. Kvin-
nor bär stort ansvar för omsor-
gerna i samhället genom sina 
viktiga men ofta lågavlönade 
yrken. Kvinnor bär även större 
ansvar genom obetalt arbete 
i hem, med barn och anhöriga. 
Kvinnors omsorger bidrar till att 
skapa mäns mervärdighet. 

För att jämställdheten ska nås 
måste män kliva fram och ta 
ökat ansvar för omsorger, mot 
våld, för lika rättigheter. Klass 
och kön är tätt sammanvävda. 
Tillsammans ska vi kämpa för 
socialism och feminism, för en 
fredlig och hållbar värld detta 
viktiga valår!

Gudrun Nordborg, 
feministikon och riksdags- 

ledamot (V)

Kämpa, segra!

8 MARS

FO
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Förlossningsvården i Sverige är i världsklass. Samtidigt är den i en  
djup kris. Det kan verka som en motsättning. Enligt barnmorskan Lina 
Broberg är det inte alls konstigt. Hon är orolig för att man närmar sig 
gränsen där även kvaliteten kommer sjunka.

● Lina möter upp oss utanför förloss-
ningen på Universitetssjukhuset i Linkö-
ping där hon arbetat sedan hon blev klar 
med sin barnmorskeutbildning för 16 år 
sedan. Under de åren har hon varit med 
och bistått hundratals kvinnor genom 
deras förlossningar. Med det tidsper-
spektivet ser hon skillnaderna.
 – Vi är marginellt fler barnmor-
skor idag än när jag var ny. Men antalet 
födande kvinnor har ökat konstant. Sam-
tidigt ser vi att antalet komplicerade gra-
viditeter blir fler och förlossningsvården 
mer avancerad, säger Lina.

Skadorna skulle minska
Detta har resulterat i en arbetssituation 
där Lina beskriver att hon och hennes 
kollegor har svårt att hinna med det som 
de ser att man behöver göra. Tiden finns 
inte för att ge alla kvinnor den vård som 
de skulle kunna få, och har rätt till. Att 
kvaliteten ändå är bra handlar enbart om 
att barnmorskorna vänder ut och in på 
sig själva för att hantera situationen.

 – Det är en stor sorg och frustration 
att vi inte kan och får använda vår fulla 
kompetens. Att vi inte kan vara, såväl 
fysiskt, som mentalt närvarande hos den 
födande. Vi vet ju att förlossningarna 
skulle gå enklare och att skadorna skulle 
minska om vi fick möjlighet att verkligen 
arbeta tillsammans med kvinnorna, fort-
sätter Lina.

Ökad användning av  
läkemedel
Vid förlossningen i Linköping föds varje 
år mer än 2 500 barn och vården håller en 
i många delar hög kvalitet. Men när det 
gäller till exempel svåra bristningar hos 
mammor så ligger man högt i statistiken 
och användningen av värkstimulerande 
läkemedel har ökat radikalt de senaste 
åren. Något som Lina ser som problema-
tiskt.
 – Jag tycker att vi har en utveckling 
inom förlossningsvården där vi går mot 
allt större inslag av medikalisering som 
inte behövs. Om vi barnmorskor istäl-

let fick tid och utrymme att verkligen 
använda vår fulla kompetens så skulle 
resultaten bli bättre, säger Lina.

Locka tillbaka barnmorskor
Förlossningsvården skulle behöva utveck-
las med nya vårdformer som skulle stärka 
de gravida kvinnornas möjligheter till 
inflytande över sin vård. Ett sådant exem-
pel är barnmorskeledda förlossningsav-
delningar där man kan arbeta närmare 
kvinnorna och där forskningen visar på 
bättre vårdkvalitet än i den traditionella 
förlossningsvården. Det skulle också vara 
ett sätt att locka tillbaka barnmorskor in i 
förlossningsvården igen menar Lina.
 – Men vi måste också få politikerna 
att agera istället för att bara prata. Vi är 
trötta på att slita ut oss och ändå känna 
att vi inte räcker till. Vi barnmorskor, 
men framförallt alla kvinnor i Sverige, 
förtjänar bättre, avslutar Lina.

Text: Nathalie Söderberg
 Foto:  Emil Broberg

Det är en stor sorg 
och frustration  
att vi inte kan och får 
använda vår fulla 
kompetens.

Världsklass men 
ändå kris
– mer resurser till förlossningsvården



4

Högre pension  
för en miljon  
pensionärer

Att Vänsterpartiet i höstas lyckades 
driva igenom den största pensions- 
reformen i modern tid har nog inte 
många missat. Men vad kommer det att 
innebära för svenska pensionärer, och 
vilka politiska mål siktar Vänsterpartiets 
vice ordförande Ida Gabrielsson mot  
i framtiden? 

Roll i partiet: 
Vice ordförande och tales- 
person i socialförsäkrings-
frågor.

Bakgrund: 
Utbildad behandlingsassis-
tent. Uppvuxen i Sandviken. 

Bor: 
Jarlaberg, Nacka.

Familj: 
Man och en sexårig dotter. 

Intressen: 
Matlagning, tv-serier och  
vedstapling.

Ida Gabrielsson 

●  Ida är en veteran inom partiet 
och hade både varit ordförande för Ung 
Vänster och suttit i kommunfullmäktige 
i Sandviken innan hon 2018 valdes in 
i riksdagen. Numera är hon vice parti-
ordförande och talesperson i frågor som 
rör socialförsäkringarna, till exempel  
pensioner, sjukförsäkringen och föräld-
raförsäkringen. Hon deltog också i de 
förhandlingar med Socialdemokraterna 
och Miljöpartiet som ledde fram till det 
garantitillägg i pensionen som riksdagen 
snart ska ta ställning till.
 – Det här är den största reformen 
kring pensionerna i modern svensk poli-
tik. Vi har hundratusentals pensionärer 
som lever med låg ekonomisk standard, 
fattigpensionärer helt enkelt, i Sverige. 

Det här kommer att göra en enorm skill-
nad för dem, men också för hundratusen-
tals andra pensionärer som kan behöva 
ett tillskott i plånboken för att slippa oroa 
sig för hur pengarna ska räcka till varje 
månad, säger Ida. 
 Nästan en miljon pensionärer kommer 
att få ta del av det nya garantitillägget, 
som i genomsnitt kommer betyda 750 
skattefria kronor varje månad. Mer än en 
halv miljon pensionärer kommer att få 
hela beloppet, tusen kronor. 
  – För en del betyder det här kanske 
att man äntligen har råd att klippa sig 
eller köpa nya skor, för en del betyder det 
kanske att man har råd att bo kvar i huset 
eller behålla bilen. För oss i Vänster-
partiet är det viktigt att alla ska kunna 
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Sex timmars  
arbetsdag är  
möjlig!

● Det säger Ana Süssner Rubin, 
vänsterpartist och en av författar-
na till manifestet ”Striden om ti-
den” som Vänsterpartiet tog fram 
före senaste valet. Nu närmar sig 
ett nytt. Men kan man vinna val på 
krav om förkortad arbetstid?

Viktig fråga för  
svenskarna
– Vi vet att en majoritet av svensk-
arna, särskilt kvinnorna, tycker att 
det är viktigt, påpekar Ana Rubin.
 Män är lite mer försiktiga. Har 
vi råd?
 – Ja. Det finns beräkningar att 
hälften av regeringen Reinfeldts 
skattesänkningar skulle räcka för 
att finansiera sex timmars arbets-
dag med oförändrad lön för samt-
liga löntagare, säger Ana.

Andra länder
Medan andra länder, som Island 
och Spanien, sökt lösningar i lite 
större skala, har de svenska försö-
ken varit småskaliga och kortlivade.
 – Men lovande! utbrister Ana Ru-
bin. 

Verksamheten och personal-
hälsan förbättrades
Ett av dessa, försöket med arbets-
tidsförkortning på Svartedalens 
äldreboende i Göteborg, följdes av 
forskare och visade att såväl verk-
samheten som personalens hälsa 
förbättrades.
 – Personalen fick betald åter-
hämtning och kunde ge de boende 
mer stimulans. Så visst vet vi att 
sex timmars arbetsdag fungerar, 
säger Ana Süssner Rubin.

Per Längby

Det är redan visat att sextimmarsdagen fungerar, säger 
Ana Süssner Rubin.

FO
TO

: A
G

N
E

S 
S

T
U

B
ER

Vad skulle du göra om du fick två timmar  
extra om dagen? De som fått chansen att 
pröva vet svaret.
 – Vi kan visa att arbetstidsförkortning  
med oförändrad lön är möjlig! 

leva ett värdigt liv, hela livet, och det här 
tycker jag verkligen är ett steg mot det. 
Det betyder inte att vi är färdiga, svenska 
pensioner ligger fortfarande mycket lägre 
än i andra nordiska länder. Det måste det 
bli ändring på, fortsätter Ida Gabrielsson. 
 En sak kvarstår dock innan garanti-
tillägget kan börja betalas ut i augusti 
som planerat; det måste röstas igenom i 
riksdagen. Socialdemokraterna och Mil-
jöpartiet stödjer redan Vänsterpartiets 
reform, men det behövs ett bredare stöd 
för att förslaget ska få den majoritet som 
behövs. 
  – Det är många partier som har lovat 
vitt och brett till våra äldre, men när det 
här förslaget kommer upp till omröst-
ning kommer vi att få se vad de orden är 
värda. Vilka vill på allvar hjälpa de pen-
sionärer som behöver det mest och vilka 
snackar bara? Samtidigt kan jag inte se 
hur något parti skulle kunna rösta emot. 
Vilken partiledare vill gå in i en valrö-
relse och genast behöva förklara för en 
miljon pensionärer varför de inte tyckte 
att pensionen ska gå att leva på, resone-
rar Ida vidare. 

Förbättringar av  
sjukförsäkringen kvar
Högre pensioner är inte det enda Vän-
sterpartiet har lyckats driva igenom det 
senaste året. Förutom att stoppa ett för-
slag om marknadshyror som i förläng-
ningen hade lett till kraftigt höjda hyror 
för Sveriges hyresgäster fick man också 
in flera stora förbättringar av sjukförsäk-
ringen i höstens budget. Förbättringar 
som blir av, trots att Centerpartiet valde 
att släppa fram högerpartiernas gemen-
samma budget istället.  
 – Det är lite märkligt, genom att rösta 
som de gjorde så sänkte Centerpartiet 
flera förslag som de själva varit över-
ens med regeringen om i januariavtalet 
medan allt vi fått igenom fortfarande blir 
av. Det betyder att de som har sjuk- eller 
aktivitetsersättning kommer att få en 
höjning och att taket i deras bostadstil-
lägg också höjs. Dessutom så sänks deras 
skatt, det är inte rimligt att den som är så 
sjuk att den behöver leva på sjukersätt-
ning dessutom ska straffas med en högre 
skatt. Räknar man ihop det så betyder det 
här över 2 000 kronor extra varje månad 
för många som har sjuk- eller aktivitetser-
sättning. Det är precis som med pensio-
nerna, vi är långt ifrån färdiga men vi har 
tagit ett stort steg mot att återuppbygga 
en sjukförsäkring folk kan lita på. 
 En annan glad nyhet kom inte ur 
någon budget eller ur förhandlingar med 
en tillträdande statsminister, utan genom 
att Ida uppmärksammat en undersköter-
ska som drabbats av långvarig sjukdom i 
covid, men vägrades rimlig ersättning. 
 – För några veckor sen rapporterade 

Vi i politiken måste våga  
kliva fram och ta ansvar för 
landet och för människors 
trygghet. Vi kan vända allt 
det här, det handlar bara om 
att vilja och att våga.

Försäkringskassan att mycket färre får 
avslag på sin ansökan om sjukpenning 
efter 180 dagar nu än för ett år sedan. 
2020 fick nästan hälften av alla som 
sökte, 42 procent, avslag. 2021 hade 
det gått ner till 11 procent. Nästan fyra 
gånger fler får alltså sjukpenning nu, och 
kan fokusera på att bli friska istället för 
att oroa sig över hyra och räkningar.     
 – Försäkringskassan säger att det här 
beror på de lagändringar som vi drivit 
igenom tidigare. Att de blev verklighet 
beror till stor del att de som drabbats 
själva lyft frågan och på en underskö-
terska från Kungälv som blev smit-
tad av covid på jobbet och som trots att 
hon var för sjuk för att arbeta inte fick 
någon ersättning från Försäkringskas-
san. Vi lyfte fram det på en presskonfe-
rens och gav henne möjlighet att berätta 
om hur långtidssjuka behandlades av 
Försäkringskassan. Det tog skruv och 
fick många att förstå hur illa det var ställt 
med sjukförsäkringen. De lagändringar 
hon och många andra drabbade hjälpte 
oss driva igenom har gjort livet lättare 
för många. Våra socialförsäkringar har 
urholkats, men det börjar vända nu. Allt 
fler förstår att ett starkt skyddsnät är ett 
måste om vi ska kunna bygga ett tryggt 
samhälle. 

Ta tillbaka kontrollen
Ida återkommer ofta till att det Vänster- 
partiet åstadkommit de senaste åren 
ska ses som början på något, inte som 
enskilda segrar utan som tecken på en 
våg som vänt. Vad väntar då i framtiden? 
Vad är nästa mål? 
 – För oss handlar det om att politiken 
måste ta tillbaka kontrollen från mark-
naden Välfärdslöftet måste återupprät-
tas så att människor kan leva ett gott 
liv. Alla marknadsexperiment som både 
Moderater och Socialdemokrater har 
ägnat sig åt när de suttit i regeringen har 
gjort samhället svagare. Nedskärning-
arna och splittringen i vården har lett till 
situationen vi har idag, med överfulla 
akutmottagningar och utbränd perso-
nal. Vinstjakten i marknadsskolan har 
lett till sämre skolor, till segregering och 
otrygga elever. 
 Bostadsbristen blir allt värre, speci-
ellt i de större städerna och klimatar-
betet  står och stampar, fast vi i Sverige 
har ovanligt bra förutsättningar för att 
faktiskt genomföra en grön omställning. 
Marknaden kan inte och kommer inte 
att lösa det här utan vi i politiken måste 
våga kliva fram och ta ansvar för landet 
och för människors trygghet. Vi kan 
bygga Sverige starkt igen, det handlar 
om att inte bara snacka utan att agera.

Text: Martin Thåström
Foto: Jessica Segerberg
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”Ett citat i 
bilden kan 
ersätta 
bildtext.

Isabell Mixter, 
ledamot regionfullmäktige

 
KRÖNIKA

Jag har alltid brunnit starkt för 
feminism och våra livsvillkor 
som kvinnor.  Det var en av 
de starkaste orsakerna till att 
jag valde att engagera mig 
politiskt. Därför är jag stolt över 
att vara del av ett parti som inte 
bara i ord utan också i handling 
driver frågor som förbättrar 
kvinnors liv. 
 I regionen lyfter vi gång på 
gång feministiska frågor. Vi 
har pekat på behovet av en 
förbättrad förlossningsvård, 
vi fortsätter driva frågan om 
att Sollefteå sjukhus ska ha 
en förlossning men också att 
förlossningsvården i hela länet 
behöver förbättras. Vi har lagt 
förslag om förbättrade arbets-
villkor i vården och höjda löner. 
En majoritet av de som arbetar 
i vården är kvinnor och därför 
är dessa frågor också feminis-
tiska frågor.
 Vi har haft förslag på inrät-
tande av en särskild vårdavdel-
ning för våldsutsatta. Sådana 
avdelningar finns på andra håll 
runt om i landet. Vi menar att 
det är viktigt för den som söker 
vård efter våldsutsatthet att få 
vård av personal som är särskilt 
kunnig inom detta område.
 Just nu är det rätt modernt 
att kalla sig feminist. Det blir 
dock tomma ord när man 
samtidigt väljer att lägga ner 
förlossningsavdelningar eller 
röstar emot förslag om förbätt-
rade arbetsvillkor. Jag är stolt 
över att tillhöra ett parti som på 
riktigt vill flytta fram kvinnors 
positioner. 

V(i) vill  
förbättra 
kvinnors 
liv

● Hösten 2015 kom förslaget att 
centralisera förlossningsvården i länet 
genom att stänga BB i Sollefteå och 
Örnsköldsvik. Det ledde till stora folk-
liga protester och demonstrationer som 
fångade både nationell och internationell 
medias uppmärksamhet.
 Vänsterpartiet, som då satt i den sty-
rande majoriteten med S och MP, insåg 
att förslagen skulle försämra förloss-
ningsvården och inte lösa problemen 
med ekonomin. Vi krävde istället per-
sonalsatsningar för att förbättra perso-
nalens arbetsmiljö och få ner beroendet 
av hyrpersonal, men blev då utsparkade 
från majoriteten. 
 S och MP släppte förslaget att stänga 
BB-Örnsköldsvik men förslaget om att 
stänga BB-Sollefteå låg kvar. De häv-
dade att BB-Sollefteå inte var patientsä-
kert men chefen för kvinnosjukvården sa 
att förslaget om stängning endast hand-
lade om ekonomi. Faktum är att BB-Sol-
lefteå var just en sådan lugn och trygg 
förlossningsenhet som alla mammor 
önskar sig.
 I oktober 2016 fattade fullmäktige 
beslutet att stänga BB-Sollefteå. Kvällen 

Hösten 2021 genomförde barnmorskor i Stockholm ett  
upprop mot sin dåliga arbetsmiljö. Det fick förlossningsvården  
i Sverige att hamna i medialt fokus. Här i Västernorrland har  
förlossningsfrågan länge varit högaktuell.

Förlossnings- 
vården i fokus

före stängningen samlades en stor skara 
människor på Sollefteå sjukhus. Några 
stannade kvar för natten och BB-ockupa-
tionen – som ännu pågår – var född! 
 Idag vet vi att stängningen av BB-Sol-
lefteå har fått allvarliga konsekvenser 
för födande från Ådalen och Sollefteå; 
oron hos blivande mödrar är stor, anta-
let igångsättningar har ökat och flera 
vägförlossningar skett. Stängningen 
har också ökat pressen på kvarvarande 
förlossningsavdelningar. I flera års tid 
har barnmorskor, framförallt i Sunds-
vall, larmat om tuffa arbetsförhållanden 
och allt ställdes på sin spets under hös-
ten 2021. Då framkom det att en av fyra 
barnmorskor i Sundsvall saknades. 

Behoven måste komma först
Vi i Vänsterpartiet har länge kämpat för 
en bättre förlossningsvård i länet och 
hela landet. Vi vill att BB Sollefteå ska 
öppna igen och vi vill också att situatio-
nen för alla barnmorskor i länet förbätt-
ras. Därför har vi ifrågasatt varför regio-
nen valt att lägga extrapengar från staten 
på dyra stafetter sommartid istället för 
att förbättra för den ordinarie perso-

nalen. Vi har lagt förslag om förkortad 
arbetstid och krävt en generell översyn 
av löner för personalen i hela regionen.
 Vi ser att krisen i förlossningsvården 
tätt hänger ihop med krisen som hela 
den svenska sjukvården befinner sig i. 
Den beror på mångårig underfinansie-
ring som nu lett till en olycklig negativ 
spiral av dålig arbetsmiljö för persona-
len som leder till vakanser, beroende av 
hyrpersonal och långa vårdköer bland 
annat. Så kan vi inte ha det. Behoven 
måste alltid komma först. Med nuva-
rande kostnadsutveckling för mediciner 
och behandlingar och med den ökande 
andelen äldre behövs mer pengar till 
sjukvården! Men Region Västernorrland 
har redan höga skatter och klarar inte 
fylla behoven hos våra invånare med 
dagens ekonomiska förutsättningar. Sta-
ten måste därför ta ett större finansiellt 
ansvar. Annars kommer vi på sikt få se 
fler dumdristiga centraliseringsförslag 
och stängningar av vårdplatser, persona-
lens arbetsmiljö kommer fortsätta för-
sämras och personalen fly sin kos.

Text: Nina Orefjärd

Vänsterpartiet har länge kämpat för en bättre förlossningsvård.

Isabell Mixter, 
ledamot regionfullmäktige

Har du frågor 
om Vänster- 
partiet?

Jag heter Sebastian Nygren och är 
Vänsterpartiets ombudsman i  
Västernorrland. Kontakta mig gärna  
om du är nyfiken på Vänsterpartiets  

politik eller har övriga funderingar.

sebastian.nygren@vansterpartiet.se
073-834 72 92
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synliga och lätta att ta kontakt med.

Vilket är ert viktigaste budskap?
 – Det finns hjälp att få, oavsett vilken 
form av våld man utsätts för. Det första 
och viktigaste steget är att prata med 
någon. Det går att ringa på jourtelefo-
nen från tidig morgon till sen kväll eller 
skriva i chatten på hemsidan.

Vad önskar ni ska hända  
framöver?
 – Idag söker vi finansiering från år till 
år. För att kunna planera framåt skulle det 
behövas en mer permanent finansiering. 
Unizon hjälper oss att jobba för detta.

Text: Lena Salö

Kontaktuppgifter  
till Kvinnojouren  
i Örnsköldsvik

”Bara prova, så ska 
ni se att det går.”
● Jag är en 55-årig kvinna som jobbat 
i vården sedan 1984. Det är och har varit 
ett kvinnodominerat yrke på gott och ont. 
1991 började jag jobba inom äldreomsor-
gen efter många år inom landstinget. 
Vilken förbättring! Vi hade inga delade 
pass. Vi jobbade två helger av fem, vilket 
möjliggjorde en fungerande vardag. All 
personal jobbade med varandra.
 Men så kom besparingar. Mindre per-
sonal på samma jobb men boende fick 
inte bli lidande, personalen fick bara 
jobba lite fortare. 
 Sedan jag började jobba inom vården 
har man tagit bort mycket av hjälpen 
runtomkring. Vi tvättar och städar. Vi 
ska vara stöd för anhöriga, stötta och fin-
nas där.
 Vi fick även återinföra delade turer 
eller långpass. Hur man fungerar när 
man varit med svårt sjuka och dementa 
en hel dag och kväll utan återhämtning 
är svårt att beskriva.
 
Personalen orkar inte längre
Det är otroligt svårt att få de med mak-
ten att lyssna till oss. Vi skriver risk- och 
konsekvensanalyser som visar brister 
och att personalen inte orkar längre. 
Svaren är oftast att vi inte ska vara så 
pessimistiska. ”Bara prova, så ska ni se 
att det går.”
 Sedan drygt ett år tillbaka har kommu-
nen upphandlat ett system som ska effek-
tivisera och spara in på personal. Persona-
len på avdelningen lägger schemat själva. 
Alla ska jobba lika många dagar oavsett 

är stolt över mitt yrke. Det gäller bara att 
få samhället att förstå. Så tänk till hur ni 
vill att det ska se ut framåt i tiden och höj 
statusen på kvinnodominerade jobb. Då 
kommer vi att kunna åldras med trygg-
het. För alla kommer vi att bli gamla och 
sjuka någon gång.

Höj statusen
Vi kvinnor har börjat höja våra röster 
och talar om hur det är! Chefer, politi-
ker och kommunalt ansvariga måste höja 
löner och ge bättre arbetsvillkor så att 
personalen orkar vara kvar. Kräv utbild-
ning, språkkunskaper och höj statusen. 
Prata gott om vården istället för att bara 
tala om vad den kostar.

Text: Lena Salö

Vårdpersonalen förväntas vara ett stöd för anhöriga, stötta och finnas där.

Det finns hjälp att få!
Vad räknas som våld? Vilket stöd 
kan jag få? Hur ska jag göra om 
jag är orolig för en vän? Undrar du, 
vänd dig till Kvinnojouren.

● I snart fyrtio år har den funnits i stan, 
Kvinnojouren i Örnsköldsvik. Sedan 
starten 1983 har den vuxit till dagens två 
heltidsanställda och 28 volontärer. Upp-
draget är att arbeta mot fysiskt och psy-
kiskt våld i nära relationer.

Gillian Johansson och Marie Lindgren 
beskriver hur verksamheten ser ut idag.
 – Kontor och samtalsmottagning finns 
på Vegagatan 23A och därutöver finns ett 
skyddat boende för tre kvinnor med barn 
samt en akutplats. Vi har haft tio kvin-

nor boende under 2021. För tre år sedan 
bytte vi paraplyorganisation från Roks 
till Unizon. Bytet innebär att även män 
kan tas emot, både som hjälpsökande 
och som volontärer.

Volontärerna bemannar jourte-
lefon och chat, så att det är lätt att få 
tag på någon när man behöver råd eller 
hjälp. Den som vill jobba som volontär 
får gå en kurs innan den börjar. Idag 
har ett flertal män gått kursen och har 
möjlighet att arbeta både som volontä-
rer och som ambassadörer utåt.
 – Behovet av hjälp ökar, framför allt 
i form av samtal. Under 2021 hade vi 
40–45 samtalsärenden, varav fyra män. 
Vi jobbar för att göra oss allt mer  

tjänstegrad. Om du jobbar 75% innebär 
detta 4–5 timmars arbetsdag. 
 Jag vet hur jag ska jobba i åtta veckor 
framåt, inte längre. Detta innebär stor 
stress för personalen som ska försöka få 
ihop familjelivet.

Vikarier får för lite jobb
Vi jobbar hela tiden med minsta möj-
liga personal och täcker upp det mesta 
av frånvaron själva. De få vikarier vi har 
haft får jobba för lite, så de söker sig här-
ifrån. Nu finns det nästan inga vikarier 
kvar att ta in när vi söker semester eller 
är sjuka. 
 Nu låter det som om jag skulle ha det 
värsta yrket man kan ha men så är inte 
fallet. Den respons och all glädje man får 
från de boende och anhöriga gör att jag 

Varför gick du med i Ung  
Vänster? 
För att jag vill ta ställning och 
göra skillnad. Jag gick med i 
Ung Vänster för jag har sett 
de orättvisor människor ut-
sätts för i vår värld, och för mig 
känns Vänsterpartiet som den 
rätta vägen för att arbeta mot 
dessa orättvisor. 

Vilka frågor jobbar ni med/
tycker ni är viktiga? 
Ung Vänster, likt Vänster- 
partiet, kämpar för en feminis-
tisk och socialistisk samhälls-
utveckling, rättvisa och solida-
ritet. Våra viktiga frågor berör 
främst unga och i och med det, 
skolan. Vi vill bland annat av-
skaffa betyg och göra skolan 
läxfri för att värna om ungas 
psykiska hälsa. Utöver det vill 
vi att skolor ska lära ut feminis-
tisk självförsvar och införa gra-
tis mensskydd. 

Hur kan man få kontakt  
med er?
Man kan få kontakt med oss 
via våra sociala medier. Vår 
Instagram är @ungvansterorn-
skoldsvik och Facebook ”Ung 
Vänster Örnsköldsvik”.

Hallå där
Annabel Lundgren

Kvinnojourens hemsida:  
www.kvjouren.se

Kvinnojourens journummer:  
070-270 00 66

Kvinnojourens lokal i Örnsköldsvik.
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